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Protokół Nr XXXVIII/09
z Sesji Rady Miejskiej w Żychlinie

z dnia 29 kwietnia 2009r.

Sesja trwała od godziny 14:30 do godziny 17:00

Na ogólna liczbę radnych obecnych było 15, zgodnie z lista obecności stanowiącą
załącznik do niniejszego protokołu.

W Sesji Rady udział wzięli:
- Radni wg załączonej listy obecności;
- Grzegorz Ambroziak – Burmistrz Gminy Żychlin;
- Zbigniew Gałązka – Zastępca Burmistrza Gminy Żychlin;
- Emilia Rajewska – Skarbnik Gminy Żychlin;
- Waldemar Bartochowski – Sekretarz Gminy Żychlin;
- Krzysztof Anyszka – Kierownik Ref. BPI;
- Halina Wisniewska – Kierownik Ref. ZOK;
- Marianna Sobierańska – Z – ca kierownika Ref. OP;
- Marek Jabłoński – Dyrektor ZGK;
- Magdalena Konczarek – Dyrektor MGOKSiR;
- Barbara Sitkiewicz – Dyrektor MGOPS;
- Waldemar Kardasz – radca prawny;
- Dyrektorzy Szkół;
- Sołtysi i Przewodniczący Zarządów Osiedli wg załączonej listy obecności;
- Mieszkańcy Gminy Żychlin.

Sesji przewodniczyła Przewodnicząca Rady – p. Zofia Pilarska.

Otwierając obrady powitała Radnych, Burmistrza, Zastępcę Burmistrza, Skarbnika
Gminy i Sekretarza Gminy, Kierowników jednostek organizacyjnych, Kierowników
referatów Urzędu, Sołtysów i Przewodniczących Osiedli, przedstawicieli
Młodzieżowej Rady Gminy Żychlin oraz pozostałe osoby przybyłe na Sesji.

Na postawie listy obecności Przewodnicząca stwierdziła quorum Sesji, a więc jej
prawomocność do podejmowania uchwał.

Radni otrzymali porządek Sesji. Czy są jakieś uwagi bądź inne propozycje
do proponowanego porządku obrad? Proszę o zgłaszanie.

Żadnych uwag nie zgłoszono.

Przewodnicząca Rady – przystąpiła do przegłosowania całego porządku obrad

Za –                   15
Przeciw –           0
Wstrzymał się – 0

Stwierdzam, że Rada porządek obrad przyjęła.
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Porządek obrad Sesji:

1. Otwarcie Sesji i przyjęcie porządku obrad.

2. Zapytania i wolne wnioski.

3. Przyjęcie informacji o stanie realizacji Uchwał Rady za 2008r.;

4. Rozpatrzenie sprawozdania z wykonania budżetu gminy Żychlina za rok 2008;

a) zapoznanie się z wnioskiem Komisji Rewizyjnej w sprawie udzielania absolutorium,

b) zapoznanie się z opinią RIO w sprawie wniosku Komisji Rewizyjnej,

c) odczytanie opinii RIO w sprawie sprawozdania Burmistrza Gminy Żychlin

    z wykonania budżetu za 2008r.

5. Dyskusja nad sprawozdaniem z wykonania budżetu gminy Żychlin za 2008r.

6. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia  sprawozdania z wykonania budżetu gminy

      za 2008r. oraz udzielenia absolutorium Burmistrzowi Gminy Żychlin.

7.  Odpowiedzi na zapytania.

8. Sprawy różne.

9. Przyjęcie Protokołu Nr XXXVI/09 z dnia 30 marca 2009r.

      oraz Protokołu Nr XXXVII/09 z dnia 7 kwietnia 2009r.

10. Zakończenie obrad.
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Do p – tu 2. Zapytania i wolne wnioski.

Przewodnicząca Rady – poprosiła o zgłaszanie zapytań i wolnych wniosków.
Poinformowała zebranych, że zgodnie z regulaminem Rady w tym punkcie może
zabierać głos również publiczność.

p. Jacek Laska – zgłosił zapytanie dotyczące debaty śmieciowej, które ma się odbyć
w dniu 30 kwietnia 2009r.  w Miejsko Gminnym Ośrodku Kultury Sportu i Rekreacji.
Kto jest inicjatorem debaty i dlaczego Radni nie zostali poinformowani?

- sprawa dotyczy samochodu sprzątającego - czyszczącego teren naszego
miasta „Eko Serwisu”. Czy nasza gmina Żychlin podpisała jakąś umowę na
oczyszczanie miasta z firmą „Eko Serwis”?

p. Małgorzata Sobczak – zabrała głos w sprawie debaty, która będzie głównym
tematem obrad dzisiejszej Sesji: dyskusji nas sprawozdaniem z wykonania budżetu
gminy Żychlin za 2008r.
W sprawozdaniu mamy określone cyfry, które wskazują nam, czy gmina się rozwija,
czy sytuacja społeczeństwa jest coraz lepsza, czy gorsza.
1) ogólna sytuacja finansowa budżetu: w części budżetowej wskazany jest deficyt
budżetowy kwocie ok. 1,5 mln zł. Zaznaczyła, że deficyt był zaplanowany w uchwale
budżetowej i zmieniała się w ciągu roku budżetowego i za każdym razem był
zatwierdzany przez Radę. Na pokrycie owego deficytu na kwotę planowaną
4 600 000 zł wykonano nieco mniej o kwotę 4 000 059 zł złożyła się kwota
1 975 600 zł pożyczka, 916 000 zł wolne środki – nadwyżka z lat ubiegłych,
1 666 730 zł nadwyżka z lat ubiegłych. Cieszy się, że deficyt się zmniejszył w ciągu
roku o prawie 600 000 zł.
Osiągnęliśmy nadwyżkę budżetowa w kwocie 2 133 753 zł – wolne środki.
W związku z tym, iż nie bierze czynnego udziału w pracach Rady zadała pytanie pani
Skarbnik jaką kwota na koncie zamknięto rok budżetowy na 31 grudnia 2008r. i co na
tą kwotę się składało. Czy mamy jakąś kwotę na depozycie gminy i jaka kwota
stanowi zaległości podatkowe?
2) Inwestycje. Inwestycja na ul. Barlickiego jest wykonana w zakresie ¾, a ¼ nie jest
wykonana. Czy to jest zamierzona sytuacja? W jakim terminie będzie dalsza
kontynuacja tej inwestycji? Jak wiadomo w roku 2009 nie jest zaplanowana.
3) Sytuacja społeczna naszego społeczeństwa. W sprawozdaniu z realizacji budżetu
zwraca się uwagę na kwoty, które nie są wykonane powyżej 70%. Pytanie dotyczy
dochodów i wydatków w dziale 801 stołówki szkolne. Na plan dochodach 661 000 zł
wykonano 266 738 zł czyli ok. 40% i na plan wydatków, na planowana kwotę
661 000 zł wykonano 265 825 zł co stanowi również ok. 40%. Dotyczy to zarówno
dzieci jak i dożywiania podopiecznych Ośrodka Pomocy Społecznej w ramach
programu Pomoc Państwa w Zakresie Dożywiana w postaci zakupu posiłków.
W porównaniu ze sprawozdaniem z roku 2007 okazała się, że w roku 2007 Ośrodek
Pomocy Społecznej wykupił posiłków dla rodzin 93 254. W roku 2008 wykupiono
posiłków 276 rodzin ( poprzednio dla 336 ) na posiłków 53 303. Widać, że to się
zmniejszyło na ok. 40%. Czy to zmieszenie ilości posiłków spowodowała podjęta
uchwała o podniesienie ceny posiłków ( bo kwota wydana na zakup tych posiłków
jest bardzo podobna, otrzymana od wojewody w roku 2007 i 2008 – kwota 30 000 zł),
czy sytuacja materialna  naszego społeczeństwa tak się poprawia, że dochody i
wydatki w tym zakresie, czy pomoc rodzinom się zmniejsza.
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Jeśli porównany w tym zakresie zasiłki celowe na zakup żywności to kształtowały się
na podobnym poziomie.

p. Agnieszka Szałamacha– złożyła podziękowanie Burmistrzowi i wszystkim osobą,
które się przyczyniły do odnowienia świetlicy w Krukach.
Zapytała czy jeszcze będzie kontynuowana inwestycja, oraz poinformowała, iż
składała podanie odnoście przeciekającego dachu.

p. Józef Kowalski – 1) droga spacerowa – za mostem w kierunku Browerów wzdłuż
energetyka. Robiliśmy tam przykładkę chodnikową. Ciężki sprzęt, który wozi węgiel
do energetyka zerwał asfalt w bardzo dużo %. Ta droga jest chyba drogą gminną
bardzo prosił o wyjaśnienie tej sprawy.
2) po prawej stronie była wyczyszczona rzeka. Okazało się, że mamy „truciciela”,
który jest gdzieś w pobliżu, ponieważ dalej droga jest czysta. Bardzo prosił o zajęcie
stanowiska w tej kwestii.

p. Bogdan Głuszcz – zadał pytanie do p. Józefa Kowalskiego, czy znany jest środek
zanieczyszczający rzekę? Rzeka bardzo źle wygląda na odcinku garaży wzdłuż
rzeki. Wyrzucane są odpady przez społeczeństwo. Należałoby zgłosić się do osób,
które administrują tymi garażami by zajęły odpowiednie stanowisko.

p. Józef Kowalski – jego zdaniem są to pekalia.

p. Andrzej Szymański – 1) prosił o przedstawienie zdarzenia, jakie miało miejsce w
dniu 28 kwietnia 2009r. na składowisku odpadów komunalnych w Żychlinie – chodzi
o pożar. Wiadome jest, że było kilkanaście jednostek staży pożarnej. Gaszenie
trwało cały dzień do wieczora. Sytuacja niepokojąca – 1,5 roku temu apelował o
powołanie komisji, której celem byłoby sprawdzanie ujęć wody. Z informacji
strażaków nie było gdzie się podłączyć pod hydrant – są niesprawne. Proszę o
udzieleni odpowiedzi dziś, czy od momentu zgłoszenia wnioski ( 1,5 roku temu ) czy
poczynił pan jakieś kroki, czy zostały usprawnione hydranty ( pyt. Do dyrektora ZGK).
Co by się stało, gdyby to wysypisko zapaliło się od środka? 2 tygodnie gaszono
składowisko w Krośniewicach.
Prosił o dostosowanie hydrantów z oryginalną średnicą rury.
Jest to obowiązkiem zarządu.
2) obierane było wysypisko śmieci. Czy tam nie ma obowiązku by tam był hydrant?
To co jest wiadome, że nie ma zaplecza wody.
Na terenie składowiska idzie instalacja elektryczna, o której była już mowa na
spotkaniach w sprawie składowiska odpadów komunalnych. Składowisko dla gminy
jest majątkiem, jest oczywiście i problemem.
W związku z sytuacją jaka miejsce w dniu wczorajszym możemy się liczyć, że
dostaniemy postanowienie o zamknięciu składowiska śmieci.
Poprosił o przedstawianie jakie mamy zabezpieczenie przeciwpożarowe jako miasto?

p. Marek Jabłoński – zapytał czy mogę odpowiedzieć w tym punkcie za zapytanie
radnego?

Przewodnicząca Rady – poinformowała, że odpowiedzi będzie można udzielać w
odpowiednim punkcie porządku obrad -   7 – odpowiedzi na zapytania.
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p. Robert Stasiak – w Polsce tak już jest, że działamy na skutek określonych
zdarzeń. Czy na terenie naszej gminy, budynki socjalne zostały sprawdzone pod
względem bezpieczeństwa, zabezpieczenia P – posz. Czy przegląd będzie zrobiony
jeśli nie był?

Przewodnicząca Rady – zamknęła obrady nad punktem 2. Zapytania i wolne
wnioski.

Do p – tu 3. Przyjęcie informacji o stanie realizacji Uchwał Rady za 2008r.

Przewodnicząca Rady – poprosiła przewodniczących Komisji o przedstawienie
opinii do przedłożonej informacji o stanie Uchwał Rady za 2008r.

Wszyscy członkowie Komisji Rady przyjęli informację o stanie realizacji Uchwał Rady
za 2008r. Nie zgłosili żadnych pytań.

Przewodnicząca Rady – czy są uwagi do przedłożonej informacji?
Poprosiła o przegłosowanie informacji o stanie realizacji Uchwał Rady za 2008r.

Za –                  14
Przeciw –          0
Wstrzymał się – 1

Stwierdzam, że Rada informację przyjęła o stanie realizacji Uchwał Rady za 2008r.

Do p – tu 4. Rozpatrzenie sprawozdania z wykonania budżetu gminy Żychlin za rok
2008.

Przewodnicząca Rady – poprosiła Burmistrza Gminy Żychlin pana Grzegorza
Ambroziaka o wprowadzenie do sprawozdania z wykonania budżetu gminy za 2008r.

p. Grzegorz Ambroziak -   podczas dzisiejszych obrad Radni będą głosować nad
udzieleniem absolutorium Burmistrzowi Gminy Żychlin.
W skrócie przedstawił realizację budżetu za 2008r. z racji tego, iż Radni dobrze znają
budżetu gminy.
Komisja Rewizyjna zakończyła swoje prace. Radni zadawali dużo pytań, ma
nadzieję, że uzyskali wyczerpujące odpowiedzi. Ma również nadzieję, że każdy Rady
jest świadomy swojego stanowiska w sprawie absolutorium.
Uchwalony przez Radę budżet w kwocie 26 034 265,13 zł, wykonanie stanowi
98,14% na kwotę 25 549 089,44zł.
Dochody własne na plan 8 201 343,00  zł wykonane zostało w wysokości
7 786 445,98 zł co stanowi 94,94%.
Stan zaległości na koniec roku wyniósł 1 064 817,61 zł nadpłaty to kwota
31 877,30zł. Wydatki w 2008r. uchwalone w wysokości 30 203 072,13 zł, wykonano
w kwocie 26 984 849,87 zł co stanowi 89,34%.
Deficyt budżetu w kwocie 1 435 760,43 zł, wolne środki osiągnięto w wysokości
2 133 753,95 zł.
Gmina w 2008r. zaciągnęła kredyty na kwotę 1 975 600 zł na pokrycie planowego
deficytu.
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Dokonała wpłat na spłatę wcześniejszych zaciągniętych kredytów i pożyczek na
rynku krajowym w kwocie 485 600 zł.
Stan zadłużenia na koniec roku stanowi 2 197 999,99 zł.
Wydatki majątkowe na plan wykonano na 5 492 430 zł, wykonano w wysokości 4 343
334,21 zł, co stanowi 79,08% planu i związane było na wykonanie inwestycji.
Z zadań inwestycyjnych zrealizowanych w roku 2008: przede wszystkim
termomodernizacja Szkoły Podstawowej na ul. Żeromskiego - Etap I, modernizacja
budynku biurowego – Centrum Obsługi Mieszkańca – Etap I, Etap II będzie kończony
w roku bieżącym. Modernizacja dróg gminnych i współudział w modernizacji dróg
powiatowych, budowa boisk sportowych, pierwsze przy ul. Żeromskiego, budowa
placów zabaw, sala sportowa, oddana do użytku przy Szkole Podstawowej
w Grabowie.
Na oświatę w 2008 r. wydatkowano kwotę 10 650 342,30 zł, w  tym na placówki
subwencyjne: szkoły podstawowe, gimnazja, liceum: 8 423 586,59 zł.
przy utrzymanej subwencji 4 882 834 zł.
Plan wydatków na pomoc społeczną w 2008r. wyniósł 7 891 447 zł, wykonanie to
kwota 7 439 337,05 zł.
Budżet państwa na realizacje zadań własnych i zleconych w omawianym zakresie
zaangażował kwotę 5 635 317,73 zł, co stanowi 75,75% ogólnych wydatków na ten
cel.
Wydatki w administracji w 2008r. uchwalono w wysokości 3 216 348 zł wykonanie
wyniosło 2 838 246,68 zł tj., 88,24% planu.
Wydatki Rady to kwota 139 698,22 zł, Urzędu 2 025 745,11 zł ( 89,66% planu).
Na pomoc w postaci zatrudnienia osób w ramach różnych programów oferowanych
przez Powiatowy Urząd Pracy w Kutnie wydatkowano kwotę 316 547,69 zł.

Są to ogólne dane dotyczące wydatkowania budżetu gminy w roku 2008. Na
zakończenie dodał, że kształt budżetu odpowiadał możliwością gminy jak i
potrzebom jakie mogliśmy zabezpieczyć.
Wiadome jest, że realizowanie zadań ma wpływ na podwyższenie naszej
atrakcyjności, zarówno mieszkańców oraz gości, którzy odwiedzają naszą gminę.
Mamy tego przykład, jak realizowane było zadanie związane ze sportem , budowa
boisk. Gmina stała pierwszą Akademią Futbolu Widzew.
Ponadto pozyskanie partnera jakim jest Strefa Ekonomiczna świadczy o tym, że w
naszej gminie są możliwości, które wykorzystujemy.
Co do wydatków inwestycyjnych – średnia wydatków inwestycyjnych wynosi ok. 16%.

a) zapoznanie się z wnioskiem Komisji Rewizyjnej w sprawie udzielenia
absolutorium.

Przewodnicząca Rady – poprosiła Przewodniczącego Komisji Rewizyjnej pana
Romana Ostasza o odczytanie wniosku Komisji.

p. Roman Ostasz – odczytał wniosek:
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WNIOSEK

Na podstawie art. 18 a ust. 3 ustawy z dnia 8 marca 1990 r. o samorządzie gminnym

(tj. Dz. U. z 2001 r. Nr 142, poz. 1591;  z 2002 r. Nr 23, poz. 220, Nr 62, poz. 558, Nr 113,

poz. 984, Nr 153, poz. 1271 i Nr 214, poz. 1806; z 2003 r. Nr 80, poz. 717 i Nr 162, poz.

1568; z 2004 r. Nr 102, poz. 1055, Nr 116, poz. 1203 i Nr 167, poz. 1759; z 2005 r. Nr 172,

poz. 1441 i Nr 175, poz. 1457; z 2006 r. Nr 17, poz. 128 i Nr 181, poz. 1337; z 2007 r. Nr 48,

poz. 327, Nr 138, poz. 974 i Nr 173, poz. 1218; z 2008 r. Nr 180, poz. 1111 i Nr 223, poz.

1458) Komisja Rewizyjna w składzie:

1 . Roman Ostasz - Przewodniczący Komisji

2. Bogdan Głuszcz - Członek

3. Marek Jędrzejczak - Członek

4. Jadwiga Melcher - Członek

5. Krzysztof Stefaniak - Członek

po dokonaniu analizy i oceny wykonania budżetu za 2008 rok wg sprawozdań:

§ o dochodach gminy

§ o wydatkach gminy

§ o środkach pozabudżetowych

§ o dotacjach i wydatkach z wykonania budżetu zadań z zakresu administracji rządowej

zleconych gminom

oraz przedłożonej informacji opisowej z wykonania budżetu za 2008 r. opiniuje pozytywnie
wykonanie budżetu gminy Żychlin za 2008 r.  i wnioskuje do Rady Miejskiej w
Żychlinie o udzielenie absolutorium Burmistrzowi Gminy Żychlin z tego tytułu.

UZASADNIENIE

Skład Komisji Rewizyjnej po przeanalizowaniu złożonego sprawozdania z wykonania
budżetu gminy Żychlin za 2008 rok wyraża opinię pozytywną.

W wyniku analizy sprawozdań stwierdzono, że:
1. Uchwalony przez Radę budżet, po uwzględnieniu zmian w ciągu roku przewidywał

realizację dochodów w wysokości 26 034 265,13 zł. Dochody wykonano w kwocie
      25 549 089,44 zł, co stanowi 98,14 % planu.
2. Uchwalony przez Radę budżet, po uwzględnieniu zmian w ciągu roku przewidywał

realizację wydatków w wysokości 30 203 072,13 zł.
Wydatki zrealizowano w kwocie 26 984 849,87 zł, co stanowi 89,34 % planu.

3. Dochody własne na plan 8 201 343,00  zł wykonano w wysokości 7 786 445,98 zł, co
stanowi 94,94 %.

4. Gmina dokonała zwolnień, ulg, odroczeń, umorzeń, zaniechania poboru obliczonych
za okres sprawozdawczy (bez ulg i zwolnień ustawowych) w kwocie 103 570,24 zł, co
stanowi 1,33 % wykonanych dochodów własnych.
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5. Obniżenia górnych stawek podatków obliczone za okres sprawozdawczy w kwocie
      1 197 043,39 zł, co stanowi 15,37 % wykonanych dochodów własnych.
6. Stan zaległości podatkowych na 31.12.2008 r. wyniósł ogółem 1 064 817,61 zł.,  tj.
      13,68 % wykonanych dochodów własnych, natomiast nadpłaty wynoszą 31 877,30 zł, tj.
       0,41 % wykonania dochodów własnych.
7. Kwoty planowanych i wykonanych dochodów przeznaczone na zadania z zakresu

administracji rządowej w wysokości na plan 3 919 600,13 zł są zgodne z podanymi przez
Urząd Wojewódzki danymi o wysokości przekazanej z budżetu wojewody dotacji na te
zadania.

8. Wydatki na zadania z zakresu administracji rządowej zrealizowane zostały w
wysokości

      3 865 745,29 zł, tj. 98,63 % planu. Należy nadmienić, że otrzymane kwoty z budżetu
       Wojewody są niewystarczające na utrzymanie zadań zleconych przede wszystkim w
      zakresie administracji publicznej.

Odnotowane wyniki w budżecie gminy tak po stronie wykonanych dochodów jak i wydatków
za 2008 r. spowodowały deficyt budżetowy w kwocie 1 435 760,43 zł oraz wolne środki w
kwocie 2 133 753,95 zł.

Plan dochodów i wydatków ustalony uchwałami budżetowymi jest zgodny z planem
wykazanym w sprawozdaniach:
§ o dochodach,
§ o wydatkach,
§ o dotacjach i wydatkach z zakresu administracji rządowej.

Ponadto Komisja sprawdziła i pozytywnie oceniła:
§ stan realizacji Uchwał Rady Miejskiej w Żychlinie,
§ stan realizacji Zarządzeń Burmistrza Gminy Żychlin.

Powyższe wyniki dają podstawę do wyrażenia pozytywnej opinii o realizacji budżetu
gminy za 2008 rok.

W wyniku głosowania jawnego:
- za udzieleniem absolutorium Burmistrzowi głosowało  - 4 członków komisji,
- „przeciw” - 0 członków komisji,
- „wstrzymało się” - 1 członków komisji.

Na pytania członków Komisji wyjaśnień udzielali:

- Burmistrz Gminy Żychlin – Grzegorz Ambroziak;
- Zastępca Burmistrza – Zbigniew Gałązka;
- Skarbnik Gminy Żychlin – Emilia Rajewska;
- Samodzielne Stanowisko ds. Kontroli – Alicja Dubrownik;
- Dyrektor Zakładu Gospodarki Komunalnej – Marek Jabłoński;
- Kierownik Miejsko Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej -  Barbara Sitkiewicz.

Załączniki do wniosku Komisji:

1. Wyciąg z protokółu z posiedzenia Komisji Rewizyjnej

z dnia 25 marca 2009r.;

2. Protokół z posiedzenia Komisji Rewizyjnej

z dnia 01 kwietnia 2009r.;
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3. Protokół z posiedzenia Komisji Rewizyjnej

z dnia 7 kwietnia 2009r.;

4. Uchwała Nr XXI/115/08 Rady Miejskiej

w Żychlinie z dnia 25 kwietnia 2008r.

w sprawie ustalenia składów osobowych

stałych Komisji Rady;

5. Uchwała Nr XXXVII/196/09 Rady Miejskiej

w Żychlinie z dnia 7 kwietnia 2009r.

w sprawie zmiany Uchwały Nr XXI/115/08

Rady Miejskiej w Żychlinie z dnia

25 kwietnia 2008r. w sprawie: ustalenia

składów osobowych stałych Komisji Rady;

6. Lista obecności ( szt. 3 ).

Podpisy członków Komisji:

1 . Roman Ostasz .........................

2. Bogdan Głuszcz .........................

3. Marek Jędrzejczak .........................

4. Jadwiga Melcher .........................

5. Krzysztof Stefaniak .........................

b) zapoznanie się z opinią RIO w sprawie wnioski Komisji Rewizyjnej,

Przewodnicząca Rady – odczytała wniosek.

UCHWAŁA Nr III/131/2009

Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Łodzi z dnia 22
kwietnia 2009 roku w sprawie opinii dotyczącej wniosku Komisji
Rewizyjnej Rady Miejskiej w Żychlinie w sprawie absolutorium za
2008 rok.

Na podstawie art. 13 pkt8 oraz art.19 ust.2 ustawy z dnia 7
października 1992 roku o regionalnych izbach obrachunkowych (tekst
jednolity z 200Ir. Dz. U. Nr 55, póz. 577 z późn. zm.) Skład Orzekający
Regionalnej Izby Obrachunkowej w Łodzi:

1. Agnieszka Kamyczek-Maszewska - przewodnicząca,
2. Józefa Lucyna Michejda - członek,
3. Bogusław Wenus - członek
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po rozpoznaniu wniosku Komisji Rewizyjnej Rady Miejskiej w Żychlinie w
sprawie udzielenia absolutorium Burmistrzowi Gminy za 2008 rok

uchwala, co następuje:

Opiniuje się pozytywnie wniosek Komisji Rewizyjnej Rady Miejskiej w Żychlinie
w sprawie udzielenia absolutorium Burmistrzowi Gminy Żychlin za 2008 rok.

Uzasadnienie

Z dostarczonych materiałów wynika, że Komisja Rewizyjna po
zapoznaniu się ze sprawozdaniami z wykonania budżetu za 2008 rok
pozytywnie zaopiniowała wniosek o udzielenie absolutorium Burmistrzowi
Gminy Żychlin za 2008 rok.

Z analizy danych zawartych w sprawozdaniach statystycznych o
dochodach i wydatkach budżetowych złożonych przez Burmistrza Gminy
wynika, że pozytywna opinia Komisji Rewizyjnej o wykonaniu budżetu za
2008 rok, znajduje odzwierciedlenie w badanych przez Regionalną
Izbę Obrachunkową sprawozdaniach.

Od opinii wyrażonej w uchwale na podstawie art.20 ustawy o
regionalnych izbach obrachunkowych służy odwołanie do pełnego składu
Kolegium Izby.

                                                              Przewodnicząca Składu Orzekającego
mgr  Agnieszka Kamyczek – Maszewska

c) odczytanie opinii RIO w sprawie sprawozdania Burmistrza Gminy Żychlin
     z wykonania budżetu za 2008r.

Przewodnicząca Rady – poprosiła p. Roberta Stasiaka ( Wice Przewodniczącego
Rady ) o odczytanie opinii RIO.

p. Robert Stasiak – odczytał wniosek.

UCHWAŁA Nr III/130/20O9

Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Łodzi z dnia 22
kwietnia 2009 roku w sprawie opinii dotyczącej sprawozdania Burmistrza
Gminy Żychlin z wykonania budżetu za 2008 rok.

Na podstawie art.13 pkt5 oraz art. 19 ust.2 ustawy z dnia 7
października 1992 roku o regionalnych izbach obrachunkowych (tekst
jednolity z 2001r. Dz. U. Nr 55, póz. 577, z późn. zm.) Skład Orzekający
Regionalnej Izby Obrachunkowej w Łodzi:

1. Agnieszka Karnyczek-Maszewska - przewodnicząca
2. Józefa Lucyna Michejda - członek
3. Bogusław Wenus - członek

po rozpoznaniu sprawozdań Burmistrza Gminy Żychlin z wykonania budżetu
za 2008 rok
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uchwala, co następuje:
Opiniuje się pozytywnie sprawozdania Burmistrza Gminy Żychlin z wykonania
budżetu za 2008 rok.

Uzasadnienie
Rada Miejska w Żychlinie w Uchwale Nr XIX/ 101/2008 z dnia 5 marca

2008 roku w sprawie uchwalenia budżetu na 2008 rok określiła zakres i
termin sporządzenia sprawozdania o przebiegu wykonania budżetu za 2008 rok.
Skład Orzekający stwierdza, że przedłożone przez Burmistrza Gminy
sprawozdanie sporządzone zostało zgodnie z postanowieniami powołanej wyżej
uchwały Rady. Podstawą wyrażenia opinii dotyczącej oceny przebiegu
wykonania budżetu była analiza następujących dokumentów:

sprawozdania opisowego z wykonania budżetu za 2008 rok opracowanego
przez Burmistrza Gminy,
sprawozdań budżetowych jednostki samorządu terytorialnego sporządzonych
na dzień 31 grudnia 2008 roku opracowanych na podstawie przepisów
rozporządzenia Ministra Finansów z dnia 27 czerwca 2006 roku w sprawie
sprawozdawczości budżetowej (Dz. U. Nr 115, póz. 781 z późn. zm.), tj:

• Rb-27S   -   z   wykonania   planu   dochodów   budżetowych
jednostki samorządu terytorialnego,

• Rb-28S   -   z   wykonania   planu   wydatków   budżetowych
jednostki samorządu terytorialnego,

• Rb-PDP - z wykonania podstawowych dochodów podatkowych,
• Rb-30 - z wykonania planów finansowych zakładów budżetowych,

• Rb-27ZZ  -  z  wykonania  planu   dochodów  związanych  z
realizacją zadań z zakresu administracji rządowej oraz innych
zadań zleconych jednostkom samorządu terytorialnego ustawami,

• Rb-33 - z wykonania planów finansowych funduszy
celowych nieposiadających osobowości prawnej,

• Rb-ST - o stanie środków na rachunkach bankowych
samorządowych jednostek budżetowych/jednostek samorządu
terytorialnego,

• Rb-50 - o dotacjach/wydatkach związanych z wykonywaniem
zadań z zakresu     administracji    rządowej     oraz    innych zadań
zleconych jednostkom samorządu terytorialnego ustawami,

• Rb-NDS - o nadwyżce/deficycie jednostki samorządu terytorialnego,
• Rb-Z - o stanie zobowiązań według tytułów dłużnych oraz

gwarancji i poręczeń,
• Rb-UZ   -   sprawozdanie   uzupełniające   o   stanie   zobowiązań

według tytułów dłużnych,
• Rb-N - o stanie należności,
• Rb-UN - sprawozdanie uzupełniające o stanie należności,

uchwały organu stanowiącego jednostki samorządu terytorialnego w sprawie
uchwalenia budżetu na 2008 rok wraz z uchwałami i zarządzeniami
dokonującymi zmian budżetu i w budżecie podejmowanymi w 2008 roku,
które zostały przekazane do Regionalnej Izby Obrachunkowej w Łodzi.

Poddano sprawdzeniu ww. sprawozdania Rb w zakresie poprawności formalnej
i rachunkowej oraz zastosowanej klasyfikacji budżetowej, nieprawidłowości
nie stwierdzono. W wyniku badania wykonania wydatków budżetowych
(sprawozdanie Rb-28S) nie stwierdzono przekroczenia planowanych w
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budżecie gminy wydatków, nie występują też zobowiązania wymagalne
obciążające budżet. Badając zgodność kwot podanych w sprawozdaniu
opisowym z danymi zawartymi w sprawozdaniach Rb stwierdzono, że są one
zgodne.
Skład Orzekający w wyniku analizy dokumentów wskazanych wyżej postanowił
sformułować opinię zawartą w sentencji niniejszej uchwały. Opinia ta oparta
jest wyłącznie na wynikach badania przedłożonych przez gminę dokumentów i
dotyczy jedynie formalno - prawnych aspektów wykonywania budżetu. Nie
może być uważana za równoznaczną z wszechstronną oceną prawidłowości
przebiegu wykonania budżetu za 2008 rok.

Od opinii wyrażonej w niniejszej uchwale na podstawie art.20 ust.2
ustawy o regionalnych izbach obrachunkowych służy Burmistrzowi Gminy
odwołanie do pełnego składu Kolegium Izby.

                                                                 Przewodnicząca Składu Orzekającego
                                                                 mgr Agnieszka Kamyczek – Maszewska.

Przewodnicząca Rady – poprosiła Przewodniczących Komisji o przedstawienie
opinii do sprawozdania z wykonania budżetu gminy za 2008r.

p. Jadwiga Melcher – Komisji Rozwoju i Budżetu 3 głosami za pozytywnie
zaopiniowała sprawozdanie z wykonania budżetu za 2008r.

p. Jacek Laska – Komisja Rolna 4 głosami za  pozytywnie zaopiniowała
sprawozdanie z wykonania budżetu za 2008r.

p. Elżbieta Tarnowska – Komisja oświaty 3 głosami za przy 2
wstrzymujących się pozytywnie zaopiniowała sprawozdanie z wykonania budżetu za
2008r.

Do p – tu 5. Dyskusja nad sprawozdaniem z wykonania budżetu gminy Żychlin
                   za 2008r.

Przewodnicząca Rady – otworzyła dyskusję nad sprawozdaniem. Poprosiła
Radnych, by dyskusja była zwięzła, merytoryczna i na temat.

p. Marek Jędrzejczak – podczas obrad Komisji Rewizyjnej radny zadał pytanie
związane z wpływami za 1/9 składnika majątkowego. Dostał odpowiedź, że te środki
nie zostały wprowadzone do budżetu uchwałą rady.
W związku z czym poprosił o wykazanie ile środków, które wpłynęły do Urzędu gminy
nie zostały wprowadzone do budżetu Uchwałami Rady?

Na ostatnim posiedzeniu, otrzymał notatkę od pani skarbnik, jednak nie widzi
środków za 1/9 by były wykazane, że były wprowadzone do budżetu gminy.
Poprosił ponownie p. Skarbnik o przedstawienie wszystkim zgromadzonym odwiedzi.
Poprosił o padanie kwot nie wprowadzonych do budżetu. Ponieważ w otrzymanym
sprawozdaniu nie widzi tej kwoty 22 888,89 zł.

p. Emilia Rajewska – nie może pan widzieć całej tej kwoty 22 888,89 zł, ponieważ
ponadplanowe dochody wynoszą 26 500,44 zł.
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Radny otrzymał pismo datowane na 2 kwietnia 2009r. ze znakiem Ref. Rolnictwa –
grunty ochrona środowiska, uznała za bez zasadne, by tam je wpisywać, ponieważ
wcześniej odp. pisemną pan otrzymał.

p. Marek Jędrzejczak – prosił o wszystkie kwoty, jakie wpłynęły do Urzędu Gminy, a
nie zostały podjęte do budżetu Uchwałami Rady, to kwota 22 888,89 zł również
powinna w tym być.

p. Emilia Rajewska – ogólnie ponadplanowe dochody wyniosły 672 448,55 zł
dodając tą kwotę. Nie zostały wprowadzone to co stanowiło dochód budżetu gminy,
zaciągane z tyt. podatków lokalnych, wieczystego użytkowania, tych podatków, które
wpływają do budżetu 86 812,74 zł.
585 635,81 zł ponadplanowe dochody wykazywane przez Urzędy Skarbowe i
Ministerstwo Finansów. W trakcie IV kwartału nie mięliśmy wpływu, by zwiększać
plan. Nie mieliśmy podstaw prawnych.

p. Marek Jędrzejczak – ponadplanowe dochody w kwocie 649 000 zł i one Uchwałą
Rady nie zostały wprowadzone.

p. Emilia Rajewska – 123 000 zł, które wpłynęło z 1/9 – 672 448,55 zł.

p. Marek Jędrzejczak – w ciągu roku wprowadzamy niskie kwoty, np. 150 zł z jakiś
usług jako ponadplanowe dochody do budżetu. Duże sumy nie są wprowadzone do
budżetu. Jednak zmieniłoby to obraz Radnym, ile mamy rzeczywiście pieniędzy w
budżecie.
W planie dochodów odnośnie przedszkoli w stołówkach plan wykonania 106 000 zł,
planowanie było 165 000 zł. W części opisowej wykonanie jest 93 000 zł ( wydatki ).
Zakup artykułów  żywnościowych dla dzieci z przedszkoli. Zaś te wydatki w całości
pokrywają rodzice. Według tego jest różnica ok. 12 000 zł. Czy te pieniądze zwraca
się rodzicom. Co się dzieje dalej z tymi kwotami?

p. Emilia Rajewska – tych pieniędzy nie zwraca się rodzicom. Pomniejszyły one
deficyt budżetu 2008r. i weszły w kwotę wolnych środków.

p. Marek Jędrzejczak – uważa, że jest to nieporządku, że tych środków się nie
oddaje rodzicom, zaś przejmuje je gmina.

p. Halina Wiśniewska –  w  kwocie  106  000  zł to  jest  również odpłatność za
przedłużony pobyt dziecka w przedszkolu. Stanowi to jedność w jednym paragrafie,
czyli żywność i wydłużony pobyt dziecka w przedszkolu. Zgodnie z Uchwałą podjętą
przez Radę wynosi 2 zł/ godzinę wydłużonego pobytu dziecka w przedszkolu.

Przewodnicząca Rady – zamknęła  dyskusję nad sprawozdaniem z wykonania
budżetu gminy za 2008r.

Do p – tu. 6 Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia sprawozdania z wykonania
budżetu gminy za 2008r. oraz udzielenia absolutorium Burmistrzowi Gminy Żychlin.

Przewodnicząca Rady – odczytała projekt uchwały ( stanowi załącznik do
niniejszego protokołu).
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Żadnych uwag nie zgłoszono do przedłożonej uchwały.
Przewodnicząca przystąpiła do przegłosowania projektu uchwały.

Za –                  11
Przeciw –          1
Wstrzymał się – 3

Stwierdzam, że Rada uchwałę podjęła.
Nr Uchwały XXXVIII/197/09.

p. Grzegorz Ambroziak – podziękował Radnym za udzielenie absolutorium oraz
przyjęcia sprawozdania z wykonania budżetu gminy za 2008r.
Absolutorium jest udzielone za rachunkowe, formalne, księgowe wykonanie budżetu
wg założonego w danym roku planu. Nie jest to kwestia  polityczna Burmistrza gminy.
Podziękował za padające zapytania, które skłaniały do sprawdzenia określonych
elementów.
Podziękował pracownikom za włożony wkład i wysiłek w przygotowanie do
absolutorium, pani Skarbnik za sprawną realizację całego wykonania planu
absolutorium.
Podziękował za zaufanie, które stało się namacalne w dniu dzisiejszym w trakcie
odbioru sali gimnastycznej przy Szkole Podstawowej w Grabowie.
Zdania co do budowy były podzielone. Osobom głosujący za - złożył podziękowanie,
ponieważ już dziś było widać zadowolenie mieszkańców naszej gminy.

Przewodnicząca Rady – ogłosiła 10 minut przerwy.
Po przerwie.

Do p –tu 7. Odpowiedzi na zapytania.

Przewodnicząca Rady – poprosiła Burmistrza – Grzegorza Ambroziaka o
udzielenie odpowiedzi na zapytania.

p. Grzegorz Ambroziak – udzielił odpowiedzi na następujące zapytania:
1) p. Jacka Laski – debata śmieciowa – pomysłem i organizatorem jest
Stowarzyszenie Rozwoju naszej Gminy. My jesteśmy tylko zaproszeni do debaty.
Trudno jest udzielić odpowiedzi dlaczego radni nie otrzymali zaproszeń.
2) co do czyszczenia drogi, sprawdzamy jaki skutek przyniesie takie mechaniczne

czyszczenie dróg po okresie zimowym. Jest to forma testu czystości, realizowane
na podstawie jednorazowego zlecenia. Koszt oczyszczenia ciągów
komunikacyjnych na terenie naszej gminy wyniósł 2 000 zł. (350 zł/km).

3) P. Małgorzata Sobacz – w czasie kiedy dochodziło do poprawy warunków
zatrudnienia, o prace na terenie gminy było dużo łatwiej, nasze społeczeństwo
„wzięło sprawy we własne ręce”. Co do obiadów, będzie udzielona odpowiedź od
poszczególnych jednostek.

4) Wcześniej już informowałem, że w tym roku będziemy kontynuować remont
budynku Centrum Obsługi Mieszkańca.

5) P. Józef Kowalski – odnoście ul. Spacerowej i stanu rzeki. Rzeka była
czyszczona przy użyciu odpowiednich środków, sprzętu.

6) P. Andrzej Szymański – sprawa pożaru. Pożar trał od godz. ok. 15:00 do 18 –
19:00 gasiło 6 jednostek straży pożarnej z terenu gminy Żychlin, Bedlno
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      i Państwowej Straży pożarnej w Kutnie. Zabezpieczenie przeciwpożarowe
      istnieje. Zaraz za granicami wysypiska umiejscowiony jest punkt poboru wody
      w postaci niecki wypełniona wodą.
7) p. Robert Stasiak – obiekty socjalne – na terenie miasta dysponujemy tak

naprawdę tylko jednym takim obiektem, który był ostatnio kontrolowany. Jeśli
chodzi o sytuację poszczególnych jednostek – mamy docenienia z takimi
sytuacjami gdzie mieszkańcy sami np. rozbierają piece. Nie jesteśmy w stanie
kontrolować takich obiektów 24 godziny na dobę.

8) p. Robert Stasiak – poinformował, że jego zapytanie dotyczyło się szerszego
kontekstu, ogólnie chodziło o bezpieczeństwo mieszkańców.

Jeżeli na jakieś pytania nie udzieliłem jakiś odpowiedzi udzielę w formie pisemnej.

 p. Marek Jabłoński – jeśli chodzi o sprawy instalacji gazowych – piecyków
gazowych jako zakład mamy zakupiony wskaźnik poziomu czadu. Pokazuje on
stawkę podprogową. Firma, które dostarcza nam gaz ( z Kutna ) skontrolowała
wszystkie dostępne obiekty, jakimi zarządzamy. Wkrótce dostaniemy od nich pełne
sprawozdanie.
Co do instalacji elektrycznych, mamy własnych elektryków.
Przeglądy w okresie wiosennym kominów, naprawa pieców, kuchni.
Hydranty – w ubiegłym roku robiliśmy przegląd na terenie całej gminy. Wykaz
hydrantów rozpisany jest na wsie i miasto ( nr posesji, nazwisko ). W mieście jest 33
ulice wytypowane dokładnie położenie hydrantów – ogółem 200 sprawdzonych, a
czynnych: 102 hydranty.   Raz w roku staramy się dokonać przeglądu hydrantów.
Należy jednak pamiętać, że pewne części są kradzione.
Kwestia wysypiska – również jest hydrant podziemny przy segregatorowni. Jest
niedostępny na dzień dzisiejszy.

p. Barbara Sitkiewicz – w 2007r. posiłki otrzymywały wszystkie osoby, które się
kwalifikowały z Programu dożywiania. Ustawa z programu dożywiania pozwala na to,
by pracownik wybierał odpowiednią formę pomocy i aktywuje podopiecznych do
działania. Posiłki trafiają do wszystkich dzieci, uczniów, którzy chcą otrzymywać te
posiłki, niepełnosprawnych, chorych, do osób starszych ( gwarantuje uchwała
państwa). W śród osób, u których występuje problem bezrobocia otrzymują pomoc w
formie zasiłków chwilowych. Działanie jest jak najbardziej prawidłowe, klienci mogą
wykazać się jakąkolwiek aktywnością.

p. Emilia Rajewska –  kwota deficytu za 2008r, 1 435 760,43 zł
Saldo konta podstawowego – 2 884 076,61 zł.
Rozliczenie wolnych środków poda później. Zaległości podatkowe były już podawane
1 064817,61 zł.
Kwota na koncie depozytowym  175 229,17 zł.

Do p – tu 8. Sprawy różne.

Przewodnicząca Rady – przypomniała o upływającym 30 kwietnia terminie
składania oświadczeń majątkowych.
Zapoznała zebranych z pismem udzielonym przez Burmistrza p. S. Salamandrze.

- W odpowiedzi na Pana pismo z dnia 26 marca 2009r. w sprawie wykupu
gruntów położonych w Żychlinie przy ul. Granicznej o powierzchni 12,69 ha
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oznaczonych jako działki nr 633 i 635, uprzejmie informuję, iż Gmina Żychlin nie jest
zainteresowana zakupem przedmiotowej nieruchomości.

- odpowiedź na pismo p. A. Szymańskiego „akcja zima”;
- odp. p. M. Jędrzejczak – ul. Sannicka;
- odp. p. R. Stasiaka – dworzec PKS;
- odp. p. M. Sobczak – chodnik przy Przedszkolu;
- odp. p. A. Szymańskiego – książka kontroli obiektu;
- odp. p. M. Sobczak – wyrzucanie śmieci;
- odp. p. W Ledzion – wyrzucanie śmieci;
- odp. p. B. Głuszcz – bocznica;
- odp. p. T. Kubicka – ul. Wiśniowa;
- odp. p. J. Staszewski – oczyszczenie rzeki;
- odp. p. A. Szymański – rozliczenie samochodu;
- odp. p. A. Szymański – pomoc państwa w zakresie dożywiania;
- odp. p. A. Szymański – rozliczenie Rady.

p. Bogdan Głuszcz – wyraził swoje zdanie na temat udzielanych odpowiedzi i ich
realizacji. Zgłosił wniosek o uporządkowanie miasta z plakatów, komisariat miał się
tym zająć, a nic się nie zmieniło.

p. Grzegorz Ambroziak – wyjaśnił jak wygląda sprawa o ukaranie. Nie można
ukarać osoby, która jest autorem ogłoszenia. Ukarać wolno tylko osobę, która
rozwiesza.

p. Marek Jędrzejczak – w związki z udzieloną mi odpowiedzią z poprzedniej Sesji w
sprawie parku im. Stachury – jest to suma 100 000 zł, czy na to nie powinien się
odbyć przetarg na realizacja ciągów pieszych?

p. Grzegorz Ambroziak – gmina nie wydatkuje kwoty wyższej niż wolna od
procedury przetargu.

p. Teresa Kubicka – sprawa chodnika przy ul. Dworcowej. Stawiane są samochody
na terenie chodnika.
Poprosiła o oczyszczeni Kaszanówki, robi się kolejne wysypisko.

p. Grzegorz Ambroziak – powtórzył że należy złapać sprawce na „gorącym
uczynku”.
Piknik, który odbył się 26 kwietnia 2009r, przy Domu Kultury – celem pikniku była
próba walki z dzikimi wysypiskami. Była możliwość bezpłatnego oddania sprzętu
elektronicznego.

Do p – tu 9. Przyjęcie protokołu Nr XXXVI/09 z dnia 30 marca 2009r. oraz protokołu
Nr XXXVII/09 z dnia 7 kwietnia 2009r.

Przewodnicząca Rady – czy są jakieś uwagi do przedłożonych protokołów?
Poprosiła o przegłosowanie:
Protokół Nr XXXVI/09 z dnia 30 marca 2009r.
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Za –                   11
Przeciw –             0
Wstrzymał się –   1

Stwierdzam, że Rada przyjęła protokół Nr XXXVI/09 z dnia 30 marca 2009r.

Protokół Nr XXXVII/09 z dnia 7 kwietnia 2009r.

Za –                   10
Przeciw –             0
Wstrzymał się –   1

Stwierdzam, że Rada przyjęła protokół Nr XXXVII/09 z dnia 7 kwietnia 2009r.

p. Grzegorz Ambroziak – podziękował p. Dyrektor Szkoły Podstawowej w
Grabowie, rodzicom, dzieciom za występ na przyjęciu sali gimnastycznej.

Do p – tu 10. Zakończenie obrad.

Przewodnicząca Rady – na tym zakończyła obrady dzisiejszej Sesji. Podziękowała
za przybycie.
Zamykam obrady XXXVIII Sesji Rady Miejskiej w Żychlinie.

                                                                      Przewodnicząca Rady Miejskiej
                                                                                     /-/Zofia Pilarska

Protokółował

Martyna Tołczyk
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